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socials pesaren més, i vam dir també que estàvem treballant 
per a canviar eixos criteris, intentar arribar molt més lluny, 
evidentment que li agarre el guant de la seua intervenció .

I dir-li que sí, que estem treballant en eixe sentit, en la mateixa 
direcció que s’encarrega de les contractacions i pel que fa, 
sobretot, al funcionament dels menjadors . També hem fet un 
grup de treball que està incidint en eixe sentit, per tal d’inten-
tar incentivar els centres educatius per tal que contracten 
també aquelles empreses a incentivar, a ajudar, respectant la 
llei de contractes, evidentment, i les competències dels direc-
tors i directores i dels consells escolars que, como vosté ha defi-
nit, són els qui tenen la competència en este sentit i en el nostre 
territori, per tal d’aproximar molt més a eixos contractes .

Per tant, ja existixen experiències molt interessants en molts 
centres educatius . De fet, molts d’ells estan canviant i estan 
virant cap a empreses més xicotetes i algunes d’elles –moltes, 
de fet– que tenen els valors de la proximitat, la sostenibilitat 
i els materials . Per exemple, el menjar ecològic és una de les 
prioritats que estan tenint molts centres educatius . I, gràcies 
a eixes bones pràctiques, estem treballant per tal de fer-les 
extensives i, per tant, que el conjunt dels centres educatius 
coneguen eixes bones pràctiques i les puguen replicar .

Dir-li que ens preocupa, i ens n’ocupem, tot allò que està a 
les nostres mans per anar canviant eixe model . I, per tant, 
és necessari que fem eixe canvi, i estem acompanyant els 
centres educatius en eixe sentit . I, evidentment, respectant, 
com hem dit en altres ocasions també, la legislació vigent .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller .

Senyora Meco, per a (inintel·ligible)  . . .

Molt bé, quan vullga .

La senyora Meco Tébar:

Señor conseller, en su respuesta decía usted que han creado 
un grupo de trabajo . En aras a facilitar y en aras al consenso 
social, si no tiene inconveniente, me gustaría saber quién 
conforma ese grupo de trabajo, con qué entidades o con 
quién está trabajando en ese grupo de trabajo .

Y hablaba usted también, en su respuesta, de las buenas 
prácticas . ¿Tiene pensado su conselleria elaborar unas 
instrucciones de esos pliegos de contratación pública dirigi-
dos a esos colegios?

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias .

Quan vullga .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i 
Esport:

Sí, gràcies .

Primer que res, dir-li que hi va haver, de fet, alguna reunió 
també a Les Corts, en què van participar alguns represen-
tants també de la conselleria d’agricultura i medi ambient, 
per tal d’intentar aproximar molt més aquestes pràctiques, 
bones pràctiques que vosté també n’està a favor i que n’està 
d’acord . Per tant, seguirem treballant en eixe sentit . I l’anime 
també perquè puguen participar o que ens puguen dir, si 
volen, persones que pensen que puguen ser expertes que 
puguen ajudar a buscar estes solucions .

Farem tot allò que estiga a les mans i tot allò que siga suficient 
per a poder millorar, en eixe sentit, les contractacions públi-
ques . I, per tant, evidentment que farem el que vosté ens ha 
demanat i ho farem conjuntament, si vosté també ho vol .

Així que gràcies i gràcies també per la seua aportació . 
(Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller .

Passem ara a la següent pregunta, que formularà el diputat 
del Grup Parlamentari Popular, el senyor José Sala, al conse-
ller d’economia sostenible .

Senyor Sala, quan vullga, pot començar .

El senyor Salas Maldonado:

Señor conseller, ¿puede explicar su postura, con respecto a la 
patronal autonómica y las reuniones mantenidas al margen 
del Consell?

La senyora vicepresidenta primera:

(Inoïble) … conseller, quan vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, presidenta .

Senyor diputat, dir-li que aquesta conselleria i aquest conse-
ller, com no pot ser d’una altra manera, sempre ha respectat 
la independència de les diferents patronals . Considerem que 
és legítim que les patronals s’autoregulen i s’autogestionen i, 
a més a més, siguen, torne a repetir, independents, al marge 
del poder polític perquè, si no, ja sabem què es el que passa .

I dir-li que sí que hem dit, clarament, que des del govern 
creem que, al marge de com vullguen organitzar-se, sí que ha 
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d’haver un interlocutor vàlid, d’àmbit autonòmic, en què sí 
que pugam interlocutar per a traçar, fins i tot, línies de millora 
per a la ciutadania del País Valencià .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies .

Senyor Sala . . .

El senyor Salas Maldonado:

Gracias, presidenta .

Señor Climent, ¿ve usted lo que pasa? Usted dijo que no 
quería hablar de horarios comerciales y que lo resolviesen 
otros, y el comercio le ha hecho caso . (Rialles) Para que luego 
digan que usted no manda .

Y tanto la Confederación Empresarial Valenciana como 
ANGED, Cecoval o Asucova, cansados de ver que esto no 
lo arreglan ustedes y que cada vez la lían más, han decidido 
sentarse ellos para hablar de horarios comerciales, pero sin 
ustedes, para intentar llegar a un acuerdo sin que el Consell 
intervenga o, lo que es lo mismo, sin que intervengan ni 
usted ni su director general . Eso sí, ya veremos luego si es el 
modelo que a ustedes les gusta, porque, en esto de los mode-
los, la verdad es que son ustedes muy raritos .

Señor Climent, no se lo tome usted a mal, pero lo cierto es 
que hacerle a usted una pregunta es muy aburrido, (el conse-
ller, amb el micròfon desconnectat i rient, diu: «Pues, no me la 
haga.») porque uno ya sabe de antemano lo que usted le va a 
contestar, lo mismo de siempre .

Entienda usted que lleva dos años y siguen ustedes sin solu-
cionar nada . Puede que a usted esto no le parezca mucho 
tiempo y que quiera emplear la legislatura entera para orien-
tarse en el tema de horarios . Si es así, conseller, nos quedan 
dos años más para seguir hablando de horarios comerciales, 
suponiendo que ustedes se soporten entre ustedes, cosa que, 
la verdad, cada vez la veo más difícil .

Con lo cual, al final, tendremos que solucionarlo nosotros, 
como tantas y tantas cosas que ustedes prometían que iban 
a solucionar, pero que, a la hora de la verdad, humo, señor 
conseller, humo y solo humo .

Pero, señor Climent, ya le dije que no se me fuese usted 
abajo, que yo, sinceramente, le he tomado aprecio y no 
quiero yo un conseller deprimido y hundido, y menos usted, 
que es de carácter alegre y jovial . (Rialles) A ver si esto ahora 
le va a interrumpir el buen trabajo que lleva .

Además, conseller, anímese, hombre, que seguro que cuando 
usted termine de contestarme todos los diputados de su 
derecha le van a aplaudir, todos los que no se hayan dormido, 
claro, aunque muchos de ellos piensen que todo esto es una 
chapuza, como diría el señor Echávarri –que, por cierto, es 
otro de los que lo está bordando– . Y seguro que sus aplausos 
hacen que usted se vaya otra vez arriba .

Señor Climent, no quería, pero no puedo . Será por la curio-
sidad, será por eso . Pero no me puedo resistir a preguntarle . 
Lo siento de verdad . Le tengo que preguntar por su viaje a 
Singapur . Porque el de Cuba, hombre, el de Cuba estuvo bien, 
sobre todo para uno .

Pero el de Singapur tuvo que ser emocionante . Menudo hote-
lazo, qué pasada . Y si no, la habitación . Menuda cama . Esto sí 
que es impresionante . Dormir aquí tiene que ser maravilloso . 
¿Y el restaurante? El restaurante, vamos, para comérselo todo . 
(Rialles) En fin, ya le digo que es impresionante. Pero bueno, la 
verdad, conseller, es que usted tendiendo puentes comerciales 
con otros países se la pinta solo . Es usted tremendo .

Pero ya le digo, lo de Singapur tuvo que estar pero que muy 
bien . Además, usted dijo en sus declaraciones a la vuelta que 
le sirvió para darse cuenta de que el capitalismo mata . Cinco 
días para llegar a esa conclusión, conseller . Hombre, conseller, 
para sacar esa conclusión tan pablista no hace falta irse cinco 
días a Singapur, al hotel Ritz y a cenar al restaurante Palm 
Beach Seafood, digo yo .

Con una llamadita de teléfono a don Pablo, se lo hubiera 
dicho él . Y eso que nos hubiésemos ahorrado todos los valen-
cianos . Pero, cuénteme usted lo de la limusina…

La senyora vicepresidenta primera:

Atinga’s ara a la pregunta .

El senyor Salas Maldonado:

…que yo nunca he subido en ninguna, y la verdad me hace 
mucha ilusión . Yo me lo imagino a usted subido en ese pedazo 
coche, como a Richard Gere…

La senyora vicepresidenta primera:

Señor Salas, la pregunta por favor .

El senyor Salas Maldonado:

 . . .en la película de Pretty woman . (Rialles)

La senyora vicepresidenta primera:

La pregunta . Llevamos unos veinte segundos . Si es tan 
amable, y acabamos y pregunta . Por favor .

El senyor Salas Maldonado:

Paseando por ese Singapur que tiene que ser espectacular…
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La senyora vicepresidenta primera:

Señor Salas, tiene que hacer la pregunta .

El senyor Salas Maldonado:

…tuvo que ser… Esta es la pregunta . Tuvo que ser una pasada . 
Seguro que sí . Pero cuéntemelo usted que fue quien lo vivió .

En fin, conseller…

La senyora vicepresidenta primera:

Sí . Tiene que hacer la pregunta ya, porque llevamos cuarenta 
y cinco segundos .

El senyor Salas Maldonado:

Presidenta, esta es la pregunta .

La senyora vicepresidenta primera:

Pues venga . (Remors)

El senyor Salas Maldonado:

Es que . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Bueno, pues si es esa la pregunta, se ha acabado el tiempo, 
porque llevamos cincuenta y tres segundos .

El senyor Salas Maldonado:

Pues si me deja, acabo .

La senyora vicepresidenta primera:

Ya la pregunta .

El senyor Salas Maldonado:

Si me deja, acabo . (Aplaudiments)

En fin, el caso es que dos años después, seguimos en la casi-
lla de salida, y usted no hace más que tirar el dado y no saca 

un cinco ni por casualidad . Y que otros han decidido seguir 
jugando y terminarán la partida y usted todavía tiene las 
fichas en casa.

La senyora vicepresidenta primera:

Señor Salas, por favor…

El senyor Salas Maldonado:

Lo triste, conseller, es que esto . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Haga la pregunta ya o le tendré que quitar el micrófono, por 
favor .

El senyor Salas Maldonado:

Presidenta, entiéndame usted, si quiere . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Señor Salas, tiene usted cuatro minutos para hacer la 
pregunta . Estamos siendo generosos y tiene un minuto . . .

El senyor Salas Maldonado:

Gracias por su generosidad .

La senyora vicepresidenta primera:

Por favor, concrete la pregunta ya .

El senyor Salas Maldonado:

Pues nada, que ya sabe las reglas del juego . Que esto no es 
el parchís y que usted con tres seises seguidos, que es lo que 
saca, se va a casa . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Bueno, pues, señor conseller . Está en su derecho . Está en su 
derecho a contestar lo que considere, si es que ha enten-
dido la pregunta . Cuando quiera señor conseller . (Remors) Por 
favor, venga .



Número 89  ¦  10-05-2017 Pàg. 4585

Anem a vore si acabem . . . Senyores diputades, per favor, a 
vore si podem acabar la pregunta . A vore si deixem el senyor 
conseller que puga fer la seua intervenció, que no resposta .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

La veritat és que dóna per a molta improvisació el poc rigor 
que ha demostrat el senyor diputat . Perquè si pregunta per la 
patronal autonòmica i se’n va per peteneres, aleshores, qual-
sevol en este món pot ser diputat i treballar per als valenci-
ans i valencianes . (Aplaudiments) Ho sent molt, eh, ho sent 
molt . Qualsevol . Qualsevol .

Mire, primer, vaig a donar-li… (Veus)

La senyora vicepresidenta primera:

Per favor .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 . . .les gràcies .

La senyora vicepresidenta primera:

Per favor, per favor deixen el conseller que s’expresse sense 
interferències, per favor . Sí, senyora . Senyor conseller, conti-
nue, per favor, si són tan amables .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Vaig a donar-li les gràcies per les galanteries . Això, la veritat, 
sense cap ironia .

Però després vostés utilitzen el mateix modus operandi 
de sempre . Filtren, o veuen en premsa, i li donen validesa . 
Encara que saben que és mentira . Encara que saben que és 
mentira . I si no, respecte a tot el que vosté ha dit, que es va 
publicar en un mitjà de comunicació, pregunte-li al senyor 
Máximo Buch . Pregunte-li al senyor Máximo Buch, i li ho 
explicarà amb pèls i senyals, com a mi m’ho ha explicat .

I a partir d’ahí, podem parlar de realitats, de veritats i no de 
mentires i d’interpretacions com les que vosté fa contínua-
ment cada vegada (aplaudiments) que parla ací, sense arreglar 
absolutament res .

I mire, li ho dic tot, li ho dic tot . El temps ho madura tot . El 
temps ho madura tot. Vostés, si volen fiscalitzar la gestió 
d’este conseller i d’esta conselleria i d’este govern, haurien 
de treballar una miqueta més, una miqueta més, i anar al fons 
de la fiscalització. I jo li dic que esta conselleria està oberta 

perquè vosté qualsevol document que demane el tinga en 
pèls i senyals .

I, si no el té, m’ho diu . A partir d’ahí, vostés podran fer una 
fiscalització mínimament decent, perquè el que estan fent i 
tot el que vosté ha dit és d’una indecència supina .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

Anem a passar a la pregunta número 853, que formula el 
diputat senyor Vicente Casanova, del Grup Parlamentari 
Popular, al conseller d’Economia Sostenible . Senyor 
Casanova, quan vullga, pot començar .

El senyor Casanova Claramonte:

Gràcies, senyora presidenta .

Jo, senyor conseller, vaig a fer-li una pregunta des de les 
dades . Lamente que les dades que tinc són els que vosté m’ha 
donat . No en tinc de millors, perquè són els que vosté m’ha 
donat . No faig ningun juí de valor, eh? Estic dient una realitat .

Mire, el pasado 20 de abril este diputado que le habla hacía 
públicos los datos sobre la bajísima ejecución presupuesta-
ria de diversas líneas de su conselleria, que usted mismo me 
había proporcionado el día 29 de marzo, como respuesta a 
nuestras preguntas escritas .

Ese mismo día 20 de abril, en nota de prensa, usted me 
contestaba literalmente que «le hemos explicado un millón 
de veces», home, un poc exagerat pareix vosté al manejar els 
números, aixina s’entenen certes coses . (Rialles)

Decía, «le hemos explicado un millón de veces a Vicente 
Casanova, o sea, a un servidor, que es imposible culminar la 
mayoría de ayudas en un año natural, y que es una perver-
sión analizar la ejecución de los presupuestos en diciembre 
y mirando la columna de pagos y no la ejecución . Por lo que 
parece, –referint-se a mi– que no lo entiende o habrá que 
emplear más pedagogía para que lo entienda . No debería de 
confundir ejecución con pagos» .

Eixa és la nota de premsa que vosté va fer pública eixa 
mateixa vesprada . Jo, que des de sempre he segut molt apli-
cat, sempre, pensé que sería bueno darle al señor conseller 
la ocasión de que me lo vuelva a explicar una vez más, alcan-
zando el millón y una veces, y por eso le formulo la siguiente 
pregunta:

¿Cuáles son las razones que justifican la baja ejecución presu-
puestaria del ejercicio 2016 en materia de economía social, 
comercio y consumo, política industrial y energía de su conse-
lleria? Pero le sugiero, para que le entendamos un servidor y 
toda la cámara, que nos explique también qué entiende usted 
por ejecución presupuestaria .


